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آیدا پیغامی-شــهروند حقوقی| نشســت 
هم اندیشی علمی و بررسی وضع سرپرستی کودکان 
بی سرپرســت و بدسرپرســت با حضور اســاتید و 
نمایندگان دستگاه های زیربط در کمیسیون حقوق 
بشر اســامی ایران برگزار شــد. در این نشست که 
افرادی چون عضو دفتر امور کــودکان و نوجوانان و 
رئیس مجتمع قضائی شــهید محاتی و کارشناس 
امور بهزیستی در مسائل کودکان و نوجوانان و یکی 
از اساتید برجسته حقوق حضور داشتند، هر کدام در 
حوزه کاری خود به بررسی قوانین و مشکات موجود 
در مورد سرپرستی کودکان و نوجوانان پرداختند. آنها 
معتقد هســتند که قانون موجود در مورد کودکان و 
نوجوانان و سرپرستی آنان قانون ناقصی است و نیاز به 

اصاح و بازنگری دارد.
 قانون کودکان 12 سال است

 که مسکوت مانده
علی کاظمی، عضو دفتر امور کــودکان و نوجوان 
بسیجی در پاسخ به این سوال که وضع قانون در مورد 
کودکان بی سرپرست و بدسرپرست چیست؟ گفت: 
در دوره پیش از تصویب قانون جدید یک پیش نویس 
از لایحه حمایت از خانواده تعیین شد که در آن لایحه، 
موضوع کودکان بی سرپرســت هم مورد توجه قرار 
گرفت و ماده ای در این مورد به آن اختصاص داده شد. 
طبق این ماده قانون حمایت از کودکان بی سرپرست 
هم جزو موارد منسوخ شمرده شد و پس از آنکه لایحه 
آن در جلسه مسئولان عالی قضائی مطرح شد، ماده 
حمایت از کودکان بی سرپرست از لایحه حمایت از 
خانواده جدا و مورد تفکیک قــرار گرفت. همزمان با 
این موضوع، بهزیستی لایحه ای تعیین کرده بود که 
به اصاح قانون  سال 53 پرداخت و شامل تغییر سن 
فرزندخواندگی، تضمینات مربوط به والدین جدید 
کودکان بی سرپرست، اختیارات بهزیستی و مسائلی 
از این قبیل بود. پس از آن ســن فرزندخواندگی به 
18 سال و بعد 16 سال تغییر یافت. همچنین افرادی 
که تابعیت ایــران دارند ولی مقیم ایران نیســتند و 
می خواهند کودک ایرانی به فرزندخواندگی بگیرند 
مورد توجه قرار گرفتند. در ادامه به مباحث مذهبی 
و شناسنامه و نسب توجه شد که یکی از تفاوت های ما 
طبق اسام بحث فرزندخواندگی و همان نسب است. 
طبق آیه 4سوره احزاب فرزندخوانده، فرزند محسوب 
نمی شود و از ارث بهره نمی برد، بنابراین چون نگرانی 
درخصوص مســائل مالی به وجــود می آید ماده ای 
پیشنهاد شد و در قانون به تصویب درآمد که طبق آن 
والدین متقاضی سرپرستی باید تضمینات مالی دهند. 
در این جا مسأله ای که پیش می آید این است که اگر 
موردی وضع مالی خوبی نداشت ولی والدین خوبی 
برای فرزند بود، آیا باید از داشتن کودک محروم بماند؟ 
چراکه این قانون این افراد را از داشتن فرزند محروم 

می کرد. 
وی در ادامه افزود: یکــی از مواردی که در ماده 14 
اضافه شد،  کودکان بدسرپرست است که آن هم در 
متن پیش نویس اولیه نبــود، بلکه در یک ماده بدون 
آنکه ضوابط کامل در این خصوص باشــد، گنجانده 
شــد و به صورت یک قانون درآمــد و درحال حاضر 
نیز ماک عمل است که مشــکات زیادی هم دارد، 
زیرا ابعاد قضائی قانون ضعیف اســت. همچنین در 
کنار آن مســائل دیگری ازجمله کودک فروشی در 
بیمارستان ها یا سرپرســتی های غیررسمی مطرح 
شد که مسکوت ماند، البته با توجه به شایع شدن این 

موضوع باید جلــوی آن گرفته یا ضابطه مند 
شود. از طرفی هم مسائل مربوط به قانون 
حمایت از خانواده و کودکان بی سرپرست 

بسیار پراکنده است و سیاست 
واحــدی بــر آن حکومــت 
نمی کند. هر چند قانون جدید 
حرکــت رو به جلو داشــت و 
بسیاری از مســائل را حل کرد 
ولی به نظر من، ما نیاز به رویکرد 
جامعی داریم که در این زمینه 

وضع شود. 
کاظمی در پاسخ به این سوال 
که هر لایحــه ای که تصویب 
می شود روندی طولانی را طی 
می کند تا به یک قانون تبدیل 
شــود، با این وجود آیا می توان 
امید داشت که در حوزه کودک 
کاری انجام شــود؟ گفت: ما 

پیگیری لایحه حمایت از کودکان را از  سال 83 شروع 
کردیم و این لایحه تا به الان در مجلس است. با توجه 
به جامع بودن عنوان این موضوع  پیشنهاد کردیم به 
صورت یک لایحه جامع دربیاید و در این خصوص هم 
هماهنگی های لازم را با مجلس انجام دادیم ولی اینکه 
چه مقدار از این کار پیش خواهد رفت به عهده مجلس 
است، زیرا مجلس دغدغه های برنامه و بودجه را دارد و 
به مسائل اجتماعی توجه چندانی ندارد. بیشتر وقت 
مجلس صرف بحث بودجه و امور سیاسی می شود و 
زمانی برای رسیدگی به سایر امور نمی ماند. هر دوره ای 
از مجلس که آغاز شد، ما به بررسی لایحه پرداختیم 
و تا خواستیم به نتیجه ای برسیم، دوره مجلس تمام 
شد. بنابراین باید یک مطالبه اجتماعی در این زمینه 
به وجود  آید تا مجلس نسبت به این موضوع حساس 

شود و کاری کند.
 مشکلات قانون گذاری

 فقط به قانون سرپرستی برنمی گردد
محمدعلــی اردبیلــی، حقوقــدان و وکیل پایه 
یک دادگســتری در ادامه به آسیب شناســی نحوه 
قانون گــذاری پرداخت و گفــت: در ابتــدا باید به 
آسیب شناســی قانون گذاری بپردازیم، زیرا بحران 
قانون گــذاری به طور خــاص به موضــوع کودکان 
بازنمی گردد و خیلی از موضوعــات را دربرمی گیرد. 
در قانون اساسی یک نهادی، نهاد قانون گذاری است 
ولی به دلیل تعدد مراجع قانون گذاری مشکاتی به 
وجود آمده است. قانونی که با عنایت به جمیع جوامع 
نوشته شده باشد، بسیار کم است و دلیل آن هم این 
است که ما هم متولی قابل داریم که همه امور قانونی 
را می دانــد و اتفاقا قانون هم داریــم ولی این متولی 
خودش قانون گذار نیســت و این قانون باید از صافی 
معاونت مجلس عبور کند. یک مسأله دیگری وجود 

دارد که تنها به این مورد خاص هم برنمی گردد و تقریبا 
می توان گفت نیاز به جامع نگری در شیوه قانون گذاری 
داریم و متاسفانه در این مورد به بن بست رسیده ایم. 
بنابراین فرآینــد قانون گذاری باید تعریف شــود و 
قانون گذاران از ابتدا تا انتها باید به سه موضوع خیلی 
مهم؛ صاحیت خود قانون گذار، نحوه قانون گذاری 
و تعریف قانون در کشــور ما توجه کنند. در کشور ما 
مراجع قانون گذاری متعددی ازجمله شورای انقاب 
فرهنگی و شوراهای اســامی در جاهای مختلفی 

وجود دارند و هر یــک از آنها تعریفی که از قانون 
می کنند، یکسان نیســت. از طرفی قانون وضع 

می کنیم و از طرف دیگر دســت 
قاضی را باز می گذاریم که به منابع 
معتبر شرعی مراجعه کند و احکام 
شرع هم که نظرات مختلفی دارد. 

این وکیل پایه یک دادگستری 
با انتقاد از روند طولانی تصویب 
یک قانــون در مجلس گفت: 
در مجلــس ما 
مسائل و مقررات 
مختلفی ازجمله 
قوانیــن مربوط 
به کشــاورزی و 
مسائل راه و نفت 
به  و هواپیمایی 
تصویب می رسد. 

واقع امر این است که باید صاحیت 
قانون گــذار، نمایندگان مجلس و 
اینکه تا چه حدود بــه امور خاص 
اشراف دارند، بازنگری شود. ما باید 
بدانیم که اعضای کمیسیون ها تا چه 
اندازه با مسائل آشنایی دارند. البته 
نباید این موضوع را فراموش کنیم 
که در هیچ جای دنیا رسم نیست که نماینده مجلس 
به همه امور مملکت آگاهی داشته باشد ولی در میان 
همین نماینده ها کسانی وجود دارند که عقبه مجلس 
و هر یک متخصصان، کارشناسان و نهادهایی هستند. 
متاســفانه درحال حاضر وضعیتی به وجود آمده که 
قانون گذاری را به کار بســیار ســاده ای تبدیل کرده 
است، به این صورت که افرادی یک طرح را پیشنهاد و 
امضا می کنند که صاحیت کافی ندارند و به هیچ وجه 
به سوابق آنها توجه نمی شود و متاسفانه نمایندگان در 
پی یک حادثه، تحت تأثیر احساسات به تصویب قانون 
می پردازند. همان طور که گفتم کسانی که چند دوره 
در مجلس حضور داشــتند و به نوعی عقبه مجلس 
هستند، به مسائل آشــنایی دارند ولی  اکثرا آشنایی 
ندارند، به همین دلیل است که یک قانون 12 سال در 
مجلس می ماند و توجهی به آن نمی شود، البته کسانی 
که چند دوره در مجلس هستند، آشنایی دارند ولی 

اکثرا ندارند. 
 کودکان بدسرپرست 
مشکل اصلی بهزیستی

زهره صفاری فر، کارشــناس سازمان بهزیستی از 
دفتر امور کودکان و نوجوانان در پاســخ به این سوال 
که اگر یک زوج بخواهد کودکی را به فرزندخواندگی 
بگیرد، چــه مراحلی را باید طی کنــد، گفت: پیش 
از تصویب قانون جدید رونــد کار به گونه ای بود که 
متقاضیان به بهزیستی مراجعه می کردند، به دادگاه 
منطقه سکونت تقاضا می دادند و یک سری مدارک 
را ازجمله عدم بارداری و ســامت جســم و روان و 
عدم اعتیاد را به شــعبه دادگاه تحویل داده و پرونده 
تشکیل می دادند، سپس مراجع قضائی به بهزیستی 
استان تهران نامه ای می دادند و متقاضیان از آن جا به 
بهزیستی محل سکونت شان ارجاع داده و در بهزیستی 

پرونده تشکیل می دادند و یک سری اقدامات تخصصی 
در بهزیستی انجام می شد، پرستار اجتماعی به محل 
ســکونت خانواده مراجعه می کرد و پس از تشکیل 
پرونــده، کمیته تخصصــی برگزار و پــس از آن که 
صاحیت خانواده پذیرش می شد یک کودک برای 
این زوج در نوبت قرار می گرفــت. به عنوان مثال در 
استان تهران برای هر کودک تقریبا 15زوج متقاضی 
داوطلب داریم که در حال حاضر تعداد کودکان یک 
مقدار کم شده است و اکثر متقاضیان فرزند دختر 
می خواهند که دختر ها کم بودند و به همین 
دلیــل متقاضیان حداقل 2  ســال در نوبت 
فرزندخواندگی قرار می گرفتند 
و گاهی حداکثر ممکن بود این 
روند تا 4 سال هم طول بکشد. 
در برخی از استان ها که تعداد 
کودکان کمتر است امکان دارد 
این وضع بیشتر هم طول بکشد.

وی در ادامه افــزود: برخی از 
کودکان متقاضی کمتری دارند 
مانند کودکان پسر یا کودکانی 
که بیشــتر از ســن نــوزادی 
دارند یــا کودکانی کــه دارای 
معلولیت هستند. مشکلی که 
پیش از تصویــب قانون مطرح 
بود و به عنوان مشــکلی بسیار 
مهم هم تلقی می شــد این بود 
که تقریبا بیش از 80 درصد فرزندان تحت پوشــش 
سازمان بهزیستی که درون مراکز هستند، کودکان 
بد سرپرست بودند. کودکانی که از نظر قانونی اجازه 
نداشتیم آنها را به عنوان فرزندخوانده واگذار کنیم. این 
موضوع باعث می شد مراکز ما بیشتر میزبان کودکانی 
باشند که والدین مشخصی دارند و ما اجازه واگذاری 
آنها را به خانواده ها نداشتیم. با تصویب قانون جدید 
حمایت از کودکان بی سرپرست و بدپرست این مانع 
ظاهرا برداشته شد ولی همچنان یک سری سختی ها 
و مشــکاتی وجود دارد که هنــوز موضوع کودکان 
بدسرپرســت در سیستم خود ســازمان بهزیستی 

وسیستم قضائی جا نیفتاده است. 
صفاری فر در ادامه به بیــان نحوه فرزندخواندگی 
در قانون جدیــد پرداخت و گفــت: درحال حاضر 

فرآیند فرزندخواندگی در قانون جدید برعکس شده 
و کسی که فرزند می خواهد ابتدا به بهزیستی محل 
سکونت خود مراجعه می کند و بعد از تکمیل پرونده 
و فراهم کردن شــرایط واگذاری به دادگاه معرفی و 
پرونده اش به بهزیســتی ارسال می شود و بهزیستی 
در صورتی که فرزندی قابل واگذاری داشــته باشد، 
او را به آن خانواده تحویل می دهد. معمولا براســاس 
قانون 6ماه نخست به عنوان دوره آزمایشی است که 
تحت نظارت سازمان بهزیستی و کارشناسان سازمان 
انجام می شود. در این مدت شرایط کودک را در نزد 

خانواده ارزیابی می کنند و چنانچه کارشناسان 
وضع را تأیید کنند، حکم قطعی 

فرزندخواندگی صادر می شود. 
وی بــا اشــاره بــه نقــش 
روانشناسان در بهزیستی گفت: 
اوایل در مــورد این موضوع اقدام 
خاصی صــورت نمی گرفت ولی 
در حال حاضر ما در ســه مرحله 
خانواده های متقاضــی را برای 
مشــاوره به متخصصان معرفی 
می کنیم. یک مرحله  پیش از این  
اســت که بخواهند وارد کار های 
اداری شــوند، یعنی در ابتدای 
پروســه و آن هم بــه این دلیل 
است که بتوانند تصمیم قطعی را 
بگیرند، سپس هنگام تحویل یک 

دوره مشــاوره دارند و پس از این که کودک را تحویل 
گرفتند درطی دورانی که کودک با آنهاســت باز هم 
برای مشاوره معرفی می شوند و  در صورتی که مشکلی 
برای آنها در این مدت ایجاد شده باشد یا کارشناس 
بهزیســتی در مراجعاتی که دارد متوجه شود نیاز به 
مشــاوره دارند، در طی دوران فرزندخواندگی هم از 
خدمات مشاوره استفاده می کنند. البته درحال حاضر 
به دنبال این موضوع هستیم که بتوانیم با مطالعه ای که 
داشتیم پیش از فرزندخواندگی نشست های گروهی 
بین کسانی که متقاضی هســتند و مددکاری انجام 
می دهند، برگزار کنیم که این پروســه نیاز به زمان 

طولانی تری دارد. 
این کارشــناس امور بهزیستی با اشــاره به اینکه 
در قانون جدید زنان تنها هــم می توانند طفلی را به 

فرزندخواندگی بگیرند، خاطرنشــان کــرد: یکی از 
مزایایی که قانون جدید دارد این است که خانم های 
تنها هم می توانند دختربچه ها را به عنوان فرزندخوانده 
بگیرند. قبل از تصویــب قانون هم ما ایــن موارد را 
داشتیم ولی از لحاظ تخصصی نظرمان این است که 
یک کودک حق دارد از یک خانواده کامل برخوردار 
باشد. در واگذاری های مان اولویت با زوجی است که 
شرایط لازم را دارند، یعنی اگر زوج واجد شرایط باشد 
و یک خانم تنها، اولویت با زوج اســت. در مورد این 
خانم ها بیشتر بچه هایی که بیماری های خاصی 
یا معلولیت دارند و بچه های بزرگتر برای آنها 
درنظر گرفته و واگذار می شوند و 
اگر کودکی باشد که شرایط خوبی 
داشته باشــد در درجه نخست 
به زوج های واجد شرایط واگذار 

می شود.
صفاری فــر در پاســخ به 
این ســوال که بیشــترین و 

بزرگتریــن 
مشکاتی که 
با  بهزیستی 
سروکار  آنها 
داشــته چه 
گفت:    بوده؟ 
بزرگتریــن 
مشــکل که 
در این نشســت هم مطرح شد 
واگذاری کودکان بدسرپرســت 
اســت. بچه هایــی کــه ولــی 
قهری شــان مشــخص اســت 
ولی بســیاری از آنها صاحیت 
حضانــت ندارند و بســیاری از 
آنها هــم بچه های خودشــان را 

نمی خواهند. باوجــود این که در قانــون جدید این 
موضوع پیش بینی شده ولی هنوز هم با مشکل مواجه 
است. ما برای واگذاری این بچه ها به فرزندخواندگی 
یک مشکل داریم و آن این اســت که روند واگذاری 

کودکان به کندی صورت می گیرد.
کاظمی در ادامه گفت: ما قبا در ماده 1173 قانون 
مدنی داشــتیم که اگر والدین صاحیت نگهداری 
فرزند را نداشته باشــند به درخواست مدعی العموم 
حکم دادگاه سرپرســتی واگذار می شــود و مجمع 
تشــخیص مصلحت هم که برخی از مصادیق را در 
این مورد تمثیا آورده بود بعــدا در این قانون آمد و 
یک رویه معکوسی را درنظر گرفت و در مواردی که 
اگر بستگانی برای طفل نبود و تحت سیستم قیمومت 
قرار نمی گرفت، این طفل را به بهزیستی می سپردند. 
در این قانون جدید که دو ماه هم بیشتر از آمدن آن 
نمی گذرد، بیشتر براساس حالت هیجانی به وجود 
آمده و تکلیف کودکان بدسرپرست را مشخص نکرده 
است. به طور مثال مشخص نشده که این سرپرستی 
موقت اســت یا دایم. آیا تضمین مادی می خواهد یا 
نه. در بحث شناسنامه چه باید بکنند؟ اگر آن پدر و 
مادر اصاح شد چه باید بکنند؟ بحث نگرانی در این 
زمینه وجود دارد. ماده 88 قانون مجازات اسامی چیز 
جدیدی به عنوان کودکان بزهکار بدسرپرست دارد. 
آن هم این است که کودکان اگر بدسرپرست هستند 
باید به صورت موقت به اشخاص دیگر داده شوند ولی 
مشخص نشــده که این موضوع  در چه سیستمی 
و در صاحیت چه دادگاهی باید باشــد؛ اینها همه 
مشکات است که باید در حوزه کودکان بدسرپرست 

و بی سرپرست رویه سازی صورت بگیرد. 
صفاری فر در ادامه با اشاره به مشکل ارث کودکان 
بی سرپرست گفت: مشــکل دیگر بحث ارث است.  

بســیاری از وقت ها پیش می آید که آقایی خودش 
صاحب عروس و داماد شده و پدرش فوت می کند، 
تازه وراث اصلی پدر و مادر می روند و ثابت می کنند 
که این آقا با سن و سال بالای 50 سال فرزند خوانده 
اســت و ارثی به آن نمی رسد. در ســنین پایین تر 
دختر هایی که در سنین جوانی هستند و پدر و مادر 
فوت می کند و والــد دیگر درمقابل این طفل مدعی 
است، بچه ها از نظر مالی پشتوانه ای ندارند و در قانون 
جدید هم مانند قانون پیشــین مشخص شده که 

یک سوم اموال باید به نام طفل شود. 
وی در ادامه افزود: بهزیستی بعد از واگذاری تحت 
شــرایطی به افراد نظارت می کند و اگر در مواردی 
این نظارت ها صورت نگرفته است به این دلیل بوده 
که بهزیســتی ضمانت اجرایی کافی نداشته است. 
مشکل دیگر که با آن مواجه هستیم این است که در 
استان ها افرادی به بهزیستی مراجعه می کنند و ادعا 
دارند که طفلی را پیدا کردند و مدت زمان زیادی از 
آن نگهداری کردند و حالا که طفل به سن مدرسه یا 
ازدواج کردن رسیده است شناسنامه ندارد و نمی تواند 
به مدرســه برود یا ازدواج کند که در این صورت این 
کودکان را به سازمان بهزیستی ارجاع می دهند و با 
تصویب قانون جدید این موضوع به نوعی یک باری 
برای بهزیســتی اســت. از طرفی هم در بعضی از 
استان ها تعداد نوزادانی که وارد شیرخوارگاه می شوند 
به نحو چشــمگیری کم شــده و مشــخص است  
اقداماتی در ســطح جامعه که همان بحث خرید و 
فروش نوزادان است، درحال انجام است. این موضوع 
هم یکی دیگر از مشکاتی است که درحال حاضر با 

آن مواجه هستیم. 
 روند طولانی فرزندخواندگی 
متقاضیان را خسته می کند

ولی الله حســینی رئیس مجتمع قضائی شهید 
محاتی در ادامه از نحوه اطاع رســانی در کشــور 
انتقاد کرد و گفت: در ابتــدا در بحث خود قوانین به 
مشکات قضائی باید اشاره کنیم که در این بین دو 
موضوع به نظر من بسیار مهم است، نخست در رابطه 
با قانون گذاری است. متاسفانه در کشور عموما این 
اتفاق رخ می دهد که اطاع رسانی نداریم و تا زمانی   
که تعداد کودکان بی سرپرســت و رها شده ناشی از 
روابط نامشروع را اعام نکنیم، کاری که بعدا می کنیم  
قطعا ناموفق اســت. زمانی که اطاع رسانی درست 
نیست و بحث های اینگونه پیش می آید، جایی نیست 
که آمار درســتی بدهد. ما اگر در ابتدا مشــکات را 
نبینیم، نمی توانیم برنامه ریزی درستی انجام دهیم. 
شاید یکی از مشکاتی هم که در زمینه قانون گذاری 
در هر حوزه ای داریم این اســت که ما اطاع رسانی 
درستی نمی کنیم و آمار ها واقعی نیست، پس باید 

شفاف سازی صورت بگیرد.
وی در ادامــه اضافــه کرد: موضــوع دوم بخش 
جرم شناسی، روانشناسی اجتماعی و جامعه شناسی 
این موضوع اســت. بحث کودکان بی سرپرســت 
و دور از خانــواده ابعاد مختلفــی دارد. به نظر من 
اگر ما نتوانیم در این حوزه مشــکل را حل کنیم، از 
تجربه کشــور های دیگر می توانیم استفاده کنیم. 
متاســفانه در این مورد هم دو تعــارض داریم که 
یک تعارض فرهنگی و دیگری فقهی است که اگر 
از مورد اولــی بگذریم از مــورد دومی به هیچ وجه 
نمی توانیم بگذریم. درحال حاضر تغییراتی هم که 
در قوانین صورت گرفته است، تغییرات اجرایی به 
درخواست بهزیستی و شهرداری بوده و هر کس بنا 
به درخواست خودش تغییراتی در قانون به 
وجود آورده و به نفع خود پیش قدم شــده 
است. حسینی با اشاره به اینکه 
روند قضائی و بهزیستی، افراد را 
از ادامه راه خسته می کند، افزود: 
ما در عمل هم مشکات اجرایی 
زیادی داریم مانند روند قضات. 
موضوعات قضائی بسیار زمانبر 
و در همه قوانیــن همین گونه 
است که باعث شده بسیاری از 
متقاضیان در پروســه دادرسی 
خســته شــوند و در 6 ماه بعد 
دیگر دنبال آن نمی آیند و این 
روند بهزیستی و قضائی آنها را 
خســته می کند. در این مورد 
دو راه حل به نظر من می رســد 
که یکی در مورد جامعیت این 
قوانین است. در این مورد بهترین راهکار این خواهد 
بود که از مطالعه تطبیقی استفاده کنیم و بتوانیم 
این راه حل ها را تطبیق دهیم و مشــکات فقهی را 
حل کنیم، مانند بحث فرزندخواندگی و مسأله ای 
که در این مورد مطرح شد که به ازدواج خدشه وارد 
می کند، همچنین بحث فقهی مطرح شد که لازم 

نبود این موضوع قانون شود.
 وی در انتهــا افــزود: دومین راه حــل مطالعه 
تطبیقی و تطبیق آن با فرهنگ است. در بسیاری 
از موارد نظارت بهزیســتی کار را سخت می کند. 
افراد برای گرفتن شناســنامه برای بچه هایی که 
نگهداری می کنند در هر سن وســالی که باشــند 
باید به بهزیســتی مراجعه کنند که متقاعد کردن 
بهزیستی هم در این موارد بسیار سخت است. اگر 
فرآیند قانونی ما به گونه ای بود که این کار سهولت 
داشت ، بحث خریدوفروش به وجود نمی آید، البته 
اگر به موضوع خریدوفــروش طفل به نحو دیگری 
نگاه کنیم، متوجه خواهیم شد که در برخی مواقع 
خریدوفــروش درصورتــی که خانواده هــا به هم 
اعتماد داشته باشــند، بهتر از رها کردن کودکان 
در بهزیســتی ها و یا خودشان با وضع نامساعد این 
کودکان است. درحال حاضر اگر مددکار ما گزارش 
کند که یک نفر رفتــار بدی با فرزندش داشــته، 
ما نمی توانیم در این مــورد کاری کنیم زیرا ما در 
فرهنگ مان تنبیــه را در حــدی پذیرفته ایم و در 
مواردی تنبیه والدین جرم نیســت ولی چه کسی 
حق تشــخیص این موضوع را دارد؟ پدر و مادر که 
همین موضوع دســت ما را در برخورد با خانواده ها 
می بندد. از طرفی هم ســلب حضانــت فرزندان 
بدسرپرست هم بسیار ســخت است و خانواده ها با 

دلایل مختلف آن را کتمان می کنند. 

وضع سرپرستی کودکان بی سرپرست و بدسرپرست در قانون ایران بررسی شد

 80 درصد کودکان تحت پوشش سازمان بهزیستی، کودکان بدسرپرست هستند

خرید کودکان راحت تر از پذیرش سرپرستی

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:16/15- 15/45

محورها:
   ســن کودکان بی سرپرســت در قانون جدید از 18 ســال به 16 سال 

تغییر کرد.
   قانون حمایت از کودکان 12 سال در مجلس مانده است. 

   بحران قانون گذاری به طور خاص به یــک موضوع مانند قانون کودکان 
اطلاق نمی شود.

   صلاحیت نمایندگان مجلس در مورد قانون گذاری باید بررسی شود.
   بچه فروشی موجب کم شدن تعداد کودکان بی سرپرست در بهزیستی 

شده است.
   کودکان پسر، کودکان با ســن بالاتر از 6 سال و کودکان دارای معلولیت 

متقاضی کمتری دارند.
   در اســتان تهران برای هر کودک حاضر در بهزیستی 15 زوج متقاضی 

وجود دارد.
   دختران و زنان تنها هم می تواننــد کودکان دختر را به فرزندخواندگی 

بگیرند.
   قانون جدید سرپرســتی، تکلیف کودکان بدسرپرســت را به خوبی 

مشخص نکرده است.
   یک سوم اموال والدین، تنها پشــتوانه کودکانی است که به سرپرستی 

گرفته می شوند.
   سلب حضانت کودکان بدسرپرست یکی از دشواری های قوانین است.
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ولی الله حسینی: 
متاسفانه در کشور عموما 

این اتفاق رخ می دهد که 
اطلاع رسانی نداریم و تا 
زمانی که  تعداد کودکان 
بی سرپرست و رهاشده 

ناشی از روابط نامشروع را 
اعلام نکنیم، کاری که بعدا 
می کنیم، قطعا ناموفق است

زهره صفاری فر: 
بزرگترین مشکل که در این 

نشست هم مطرح شد واگذاری 
کودکان بدسرپرست است. 
بچه هایی که ولی قهری شان 
مشخص است ولی بسیاری از 

آنها صلاحیت حضانت را ندارند 
و بسیاری از آنها هم بچه های 

خودشان را نمی خواهند

محمدعلی اردبیلی: 
واقع امر این است که باید 

صلاحیت قانون گذار، 
نمایندگان مجلس و اینکه 
تا چه حدود به امور خاص 

اشراف دارند، بازنگری شود. 
ما باید بدانیم که اعضای 

کمیسیون ها تا چه اندازه با 
مسائل آشنایی دارند

علی کاظمی: 
مجلس دغدغه های برنامه 
و بودجه را دارد و به مسائل 

اجتماعی توجه چندانی 
ندارد. بیشتر وقت مجلس 
صرف بحث بودجه و امور 
سیاسی می شود و زمانی 

برای رسیدگی به سایر امور 
نمی ماند


